

## 8.

## Das „Oraculum pontificium“ über Luther und Loyola.

(Nachtrag zu den „Jesuitischen Miscellen“ in dieser Zeitschrift, Bd. XIX, Hft. 3, S. 367f.)

Von

Prof. P. Tschackert in Göttingen.

Im „Breviarium Romanum“, Festum S. Ignatii (a Loyola), 31. Juli, wird berichtet, daß nach einem „päpstlichen Ausspruche“ (oraculum pontificium) „Gott den Ignatius von Loyola dem Luther entgegengeworfen“ habe. Die Erfüllung meines in dieser Zeitschrift XIX, 368 verlautbarten Wunsches, dieses „Oraculum“ kennen zu lernen, hat Herr Professor D. Langen in Bonn gütigst ermöglicht, indem derselbe mir mitteilte, daß es von Urban VIII. 1623 stammt und in der Kanonisationsbulle des Ignatius steht. Ich spreche Herrn Professor Langen für die mir sehr wertvolle Belehrung auch hier meinen ergebensten Dank aus und möchte nicht unterlassen, die ganze Stelle mitzuteilen; sie ist ja zur Festlegung der unfehlbaren Beurteilung des Verhältnisses des Jesuitenordens zum Protestantismus unentbehrlich. Ich citiere den Text nach Magnum Bullarium Romanum, T. IV (Lugduni 1692), fol., pag. 11, Canonizatio S. Ignatii Loiolae (Anfang der Bulle „Rationi congruit“; Datum „Romae apud S. Petrum, anno Incarnationis Dominicae 1623, 8 Idus Augusti“ d. i. vom 6. August 1623). Er lautet (§ 1): „Dudum siquidem felicitis recordationis Gregorius Papa XV, praedecessor qester, pie attendens, quod ineffabilis Dei bonitas et misericordiae, nuae miro consilio suis quaeque temporibus apte disponit, et praeteritis saeculis, sive ad disseminandum evangelium inter gentes, sive contra subnascentes haeresiarchas, destinavit plures sanctitate ac doctrina illustres viros, novissimis temporibus, cum piis Lusitanorum reges in longinquas Indiarum terras ac remotissimas insulas late patentem vineae Domini propagandae aditum aperuissent nec non minorem catholici Castellae reges novum in orbem ad occidentem repertum patefacerent, vete-

rem autem religionem omnemque illius sanctitatem ac perfectioris vitae professionem Lutherus, monstrum taeterrimum, aliaeque detestabiles pestes blasphemis eorum linguis in septentrionis partibus corrumpere et depravare ac sedis apostolicae auctoritati detrahere conarentur, excitavit spiritum Ignatii Loiolae, qui ex medio honorum cursu et a saeculari et terrena militia admirabili quadam ratione vocatus, ita se divino imperio regendum et formandum tradidit, ut demum novā Societatis Jesu, quae inter alia pietatis et charitatis opera gentibus convertendis, haereticis ad fidei veritatem revocandis et Romani Pontificis potestati tuendae ex instituto se totam impendit, religione fundatā, vitam admirabili sanctitate traductam sanctissimo pariter concluderit exitu ac plurimis sit miraculis illustratus, eiusdem Ignatii catalogo sanctorum adscriptioni, de qua dudum agebatur, decrevit intendere.“ — Die Hervorhebung durch gesperrten Druck rührt von mir her. Der Jesuitenschüler Gregor XV. hatte Ignatius heilig gesprochen, war aber vor Ausfertigung der Bulle gestorben; daher stellte erst sein Nachfolger Urban VIII. sie 1623 aus. Auch sei darauf hingewiesen, dafs in dieser Bulle unfehlbar drei Aufgaben des Jesuitenordens angeführt werden: 1) Heidenmission, 2) Ketzerbekehrung und 3) Beschützung der päpstlichen Gewalt.

---